
Formant - cząstka słowotwórcza, którą dodajemy do tematu słowotwórczego, by powstał 
nowy wyraz. 
Typy formantów:
    -przedrostek (prefiks) - przyłączamy go przed tematem słowotwórczym, np.              
przeczytać;
    -wrostek (interfiks) - włączamy go między dwa tematy słowotwórcze (czyli 
potrzebujemy dwóch wyrazów podstawowych), np. życiodajne;
    -przyrostek (sufiks) - przyłączamy go za tematem słowotwórczym, np. stolik;
    -formant zerowy - “zabranie” części wyrazu, aby utworzyć nowy, np. biegać → bieg - .
Temat słowotwórczy - część wyrazu podstawowego, którą wykorzystujemy, by stworzyć 
wyraz pochodny. W obrębie tematu mogą zajść oboczności (patrz: lekcja 3). Inna nazwa 
tematu słowotwórczego to podstawa słowotwórcza. 
Funkcja formantu = do czego dany formant nam służy, np. 
• w wyrazach: suszarnia, palarnia, lodowisko, śmietnisko formanty tworzą nazwy miejsc    

i to jest ich funkcja;
• w wyrazach: sędzina, kucharka formanty tworzą żeńskie nazwy zawodów i to jest ich 

funkcja; 
• w wyrazach: przeczytać, namalować, formanty tworzą czasowniki o aspekcie 

dokonanym (informują, że czynność została ukończona) i to jest ich funkcja. 
UWAGA! Jak zauważyliście, formanty, które mają tę samą funkcję, mogą być do siebie 
zupełnie niepodobne. 
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